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NOVA REGIDORIA pàg 10

Barberà treballa per
recuperar la memòria
històrica local
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Mor l'escultora Elisa Arimany,
l'artista contemporània més
rellevant de Cerdanyola



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 2

Desembre 2023líniavallès.cat



Desembre 2023

3 | 

líniavallès.catEn portada

“Una de les problemàtiques de les
àrees metropolitanes, i en concret
de la de Barcelona, són les in-
fraestructures que trinxen el ter-
ritori”. Ho assegura Jordi Sánc-
hez, vicepresident de l’Àrea de
Desenvolupament de Polítiques
Urbanes de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB). Segons de-
talla, “aquestes infraestructures
estan fetes per donar servei al
centre de la capital, mentre que a
la perifèria i als barris suposen
problemes, divisions i unes ex-
ternalitats negatives de circulació,
contaminació i congestions”. 

Això, precisament, és el que
passa amb l’N-150, la principal
carretera del Vallès Occidental.
Segons l’AMB, té un volum de ve-
hicles i un tipus de mobilitat que
provoca problemes de soroll a
causa del trànsit i actua com a
barrera dins dels municipis per
on passa, sobretot a localitats
com Cerdanyola, Barberà, Ripo-
llet i Montcada i Reixac. 

Per aquest motiu, el març
del 2021 arrencava un projecte
amb l’objectiu de convertir
aquesta carretera en una nova via
més pacificada, més verda i més
adaptada a l’entorn, coneguda
com a avinguda del Vallès. “Vo-
lem repensar l’N-150 perquè
passi de ser una infraestructura
que ens separa a ser una avin-
guda metropolitana que uneixi
barris i municipis”, diu Sánc-
hez. En aquest sentit, al llarg dels
darrers dos anys s’han tirat en-
davant diverses sessions de tre-
ball conjunt entre veïns, asso-
ciacions, entitats, l’AMB i els
ajuntaments d’aquests quatre
municipis amb l’objectiu de fer
una diagnosi de la situació i tam-
bé propostes de millora. 

Un cop acabat aquest procés
participatiu, a principis d’aquest
any es presentava el Pla d’Acció
del projecte. Aquest està liderat
per l’AMB i emmarcat dins del
programa europeu URBACT Ri-
Connect, que “té l’objectiu de re-
connectar persones, barris, ciutats
i espais naturals que havien que-
dat tallats per infraestructures”,
detalla Joan Caba, coordinador
d’aquest programa.

EXEMPLE EUROPEU
Precisament, els representants
dels 34 països que formen part de
l’URBACT visitaven l’avinguda
del Vallès el passat 21 de no-
vembre per conèixer de primera
mà la transformació que es vol fer
en aquesta carretera. La trobada
comptava amb la presència de
Carlos Cordón, alcalde de Cer-
danyola, Luis Tirado, alcalde de
Ripollet, Xavier Garcés, alcalde de

Barberà, i Bartolo Egea, alcalde
de Montcada i Reixac. També hi
va assistir Damià Calvet, vice-
president de Polítiques Urba-

nístiques i Espais Naturals de
l’AMB, que apuntava que la
transformació de l’N-150 és un
repte metropolità que fomenta “la
regeneració urbana, l’ús del trans-
port públic, la mobilitat activa, la
inclusió social, la seguretat, la bio-
diversitat, les infraestructures
verdes o l’aire net”, entre altres.

Per la seva banda, durant la
trobada, el Comitè de Seguiment
de l’URBACT destacava que el

projecte de l’avinguda del Vallès
és “pioner en el desenvolupa-
ment de les avingudes metropo-
litanes i en el foment de la mobi-
litat sostenible per cohesionar el
territori i connectar municipis”.
Per això, asseguraven que el
prendran com a exemple a segu-
ir pel que fa a la transformació
d’un espai contaminat i densifi-
cat, que actua com a barrera dins
dels municipis per on passa.

LA REFORMA DE LA VIA
Pel que fa als canvis que con-
templa el projecte, Judith Recio,
arquitecta de l’AMB, recorda que
hi ha previst un conjunt  de vuit
accions “tant pel que fa a la re-
urbanització de l’avinguda com
dels espais adjacents”. En aquest
sentit, explica que, amb l’objectiu
de fer atractius els voltants de la
via, per exemple, es treballarà
perquè hi hagi més comerç al cos-

tat de la carretera, per millorar la
competitivitat dels polígons in-
dustrials que hi ha a la zona i per
promoure i visibilitzar el patri-
moni que l’envolta, col·locant se-
nyalització als edificis històrics
que hi ha a tocar de l’N-150. 

Segons Recio, però, les pri-
meres accions que es faran tenen
a veure amb l’impuls de la mobi-
litat activa i sostenible, amb donar
més espai a la bicicleta, als via-
nants i al transport públic, i amb
col·locar més vegetació al voltant
de la via per reduir la contamina-
ció acústica. Mentrestant, dues de
les accions que més tardaran a fer-
se i, a la vegada, dues de les més
importants són la reordenació de
l’amplada de diferents trams i la
definició d’un pla que permeti
“connectar Barberà amb Cerda-
nyola i Ripollet, cosa que actual-
ment impedeix el nus de Bari-
centro”, conclou l’arquitecta.

Olga García
VALLÈS

Un exemple a seguir
» L’N-150 es convertirà en una gran avinguda metropolitana més pacificada, verda i adaptada a l’entorn
» Els representants de 34 països europeus han visitat la via per conèixer el seu projecte de transformació

Alcaldes i representants del programa URBACT, el passat 21 de novembre. Foto: Núria Puentes/Ajuntament de Cerdanyola

El projecte inclou vuit
accions per reurbanitzar
tant la mateixa carretera
com els seus voltants
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La lupa

Faré servir noms inventats per explicar realitats
de joves que, malgrat la imatge i les nefastes da-
des oficials dels nostres estudiants, ens ensenyen
que n’hi ha molts que s’espavilen, que estudien

i que treballen alhora, que s’esforcen i que se’n surten.
Tot això ho faig arran de l’informe PISA, que posa

els estudiants catalans a la cua dels espanyols en mate-
màtiques i comprensió lectora. Unes dades que són el
resultat de múltiples causes, fàcils d’enumerar, difícils
de posar de més a menys importants, però que identi-
fiquen unes generacions de joves que no saben ni llegir,
ni escriure ni sumar, restar, multiplicar o dividir.

És duríssim. I ningú els pregunta a ells per què els
passa tot això. I seria molt important conèixer les seves
opinions. Jo, si fos el Govern, encarregaria una ma-
croenquesta obligatòria per conèixer de veritat els mo-
tius del seu fracàs. Fins a quin punt troben inútil el que
fan, per què no els interessa o, si els interessa, per què
no aprenen prou ni a la velocitat que voldrien.

També en faria una altra a les famílies. Quantes ho-
res dediquen als estudis dels seus nanos, amb quina in-
tensitat els demanen pels deures, si els ajuden… Quan-
tes vegades han sacrificat una sortida de cap de setma-
na perquè el nano tenia un examen la setmana següent
o si no els poden ajudar perquè van fins al capdamunt
de feina i no tenen temps per dedicar-s’hi. O no saben
com ajudar-los perquè no saben res del que els ensenyen.

És obvi que PISA ens mostra unes dades desastro-
ses que no s’arreglen amb cimeres, ni amb lleis ni amb
diners. Que s’arreglen tornant als bàsics. A València, l’e-

quip de bàsquet del senyor Roig llueix un eslògan que
és “cultura de l’esforç”. I és això. I és així.

En Ricard és un nano que ja va acabar una carrera
de lletres, que en va començar una de nova, que treba-
lla en un laboratori mentre fa els estudis i que ha de fer
mans i mànigues per combinar la feina i les pràctiques,
que coincideixen i que l’obliguen a despendre’s de dies
de festa per poder-les atendre, atès que són obligatòries.
I ho fa. Sense ajudes ni beques.

També l’Andrea, que despatxa en un forn els caps de
setmana i dona classes particulars, estudia el segon curs
de la seva carrera, prenent el temps d’on pot per poder
acabar fent un màster que la porti professionalment on
vol arribar.

O el Pau, que s’ha rebel·lat com un excel·lent pro-
gramador fora del sistema d’ensenyament formal, tre-
balla per diverses companyies i va consolidant la seva
professió a través de l’experiència que adquireix amb cada
nova feina que comença.

Probablement, molts dels joves que ens trobem dar-
rere d’un taulell, servint en una cafeteria, repartint pa-
quets o assessorant-nos en una gran superfície comer-
cial també estan estudiant. N’hi ha molts d’aquests. No
tenen pares que els regalin les orelles ni entorns que es-
tiguin per ells, però volen guanyar-se els seus diners,
aprendre treballant i fer camí.

També n’hi ha molts que treballen i estudien perquè
no tenen cap altra opció. Perquè la família ho necessi-
ta o perquè la família simplement no hi és. Hi ha nanos
com el Gerard que, sense un entorn estable, fan el ma-

teix que els que sí que el tenen, conscients que només
aquest camí els pot portar a viure millor.

Com abans, com sempre, tenim els alumnes, els jo-
ves, que ens mereixem. Molts valen molt la pena. Altres
no tenen qui els atengui. I no cal ser pobre perquè no et
facin cas. També n’hi ha molts de benestants que no sa-
ben cap a on tirar.

La necessitat empeny l’enginy. L’entorn és clau
perquè un jove se’n surti. La sobreprotecció és un error
immens. La família és important. La família ho és tot.
I si parlem del sistema… A veure… Estaria bé deixar de
fer invents. Deixar de ser tan xupiguais. Una persona im-
portant de la Catalunya central em confessava que ha-
via canviat el seu fill d’escola: “Dilluns decidien què fa-
rien dimarts, dimecres i dijous, i divendres feien balanç.
Resultat: el meu fill no sap fer la O amb un canuto”.

Estaria bé escoltar menys els que ens han portat fins
aquí. En educació cal una contrarevolució. Tornar a pi-
car els dits dels alumnes amb una fusta? No cal. Però
tornar als bàsics, llegir i escriure, treure pantalles, to-
car paper, memoritzar, tenir cultura general… Home,
això és important. No ho sembla, però creguin-me, ho
és. Perquè si no en tens, no pots ni preguntar coses al
ChatGPT.

És així de simple. I si el nen ha de repetir, que repe-
teixi. I si no val, que suspengui. I als pares que sobre-
protegeixen els fills, ni cas. I als que ens venen unicorns,
ni cas. Fer el contrari, de veritat, és el que fa més mal a
l’educació pública. Només no se n’adonen els que, pa-
radoxalment, més sembla que la defensin.

NLes millors
perles

Que els informatius són un pou de desgràcies no és pas nou,
però que a sobre t’emportis una botifarra de la periodista ja

és massa. Ha passat a la BBC, on la presentadora Maryam
Moshiri ha rebut els televidents amb el dit del mig aixecat.

Alejandro Sanz va fer saltar pels aires el Sant Jordi en un
concert apoteòsic que va fer vibrar els fans. Els que

també s’ho van passar bé van ser els lladres, que van
rebentar desenes de cotxes dels assistents aparcats a prop.

Dona passeja home pels carrers de València lligat amb una
corretja de gos i a quatre grapes. Sí, ha passat recentment

a la capital del Túria. Una testimoni ha penjat a les xarxes un
vídeo on es veu l’individu entregat en el seu paper de cànid.

Si amb els anys et fa pal haver de muntar el pessebre i
posar l’arbre, millor que no sàpigues que hi ha una

parella alemanya que acaba d’entrar al Llibre Guinness
dels rècords per muntar 555 arbres de Nadal a casa seva.

LA FOTO@XavierArtigas69
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Joves millors que a l’informe PISA
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Un home abusa sexualment i grava dos 
nens de la família durant cinc anys a Barberà1

2
El vallesà Mago Pop, català de l’any 2023

Europa es fixa en l’avinguda del Vallès i la 
pren com a exemple de transformació urbana

Barberà ja treballa per recuperar 
la memòria històrica local

El + llegit líniavallès.cat
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A presó una aspirant a Mosso acusada 
de matar el seu company de pis a Ripollet
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La clau

La sequera ha fet aflorar
amb força les contradic-
cions, deficiències i ne-

gligències en la gestió de l’aigua
a Catalunya. La radiografia de la
situació és coneguda. Les es-
casses pluges dels darrers anys,
combinades amb un elevat con-
sum d’aigua, han situat els em-
bassaments de les conques in-
ternes a menys del 18% de la
seva capacitat. Durant aquest
temps, el Govern de la Genera-
litat s’ha fet l’orni esperant un
miracle en forma de pluja que no
acaba d’arribar. Ara, amb una si-
tuació insostenible, l’executiu
de Pere Aragonès ha decidit
aplicar la recepta desesperada de
la sequera del 2008: transpor-
tar aigua amb vaixells i, com és
tradició, pressionar el ciutadà
per reduir més el consum d’ai-
gua a les llars.

El raonament que fa el Go-
vern és el següent. Tot estalvi en
el consum d’aigua a les cases per
voluntat pròpia o aplicant me-
sures com la reducció de la pres-
sió de les canonades permetrà a
altres sectors com la indústria o
el sector primari no haver d’a-
turar màquines. Així, en una si-
tuació d’emergència, tota la ciu-
tadania ha de posar l’espatlla pel
bé comú. La paradoxa és, però,
que, com a l’any 2008, això no és
del tot cert. Ni tothom fa tot el
que pot per reduir consums ni a
tots els sectors econòmics se’ls
reclama els mateixos esforços.

Un bon exemple d’això són
els municipis que superen amb
escreix el consum màxim permès
per habitant. Molts són munici-
pis amb alts nivells adquisitius i

cases unifamiliars, i malgrat
que l’Agència Catalana de l’Ai-
gua ha anunciat sancions, hi ha
dubtes que això redueixi el
consum. Un altre exemple és el
turisme, que tot i representar
el 12% del PIB català no s’ha
vist afectat per mesures d’es-
talvi d’aigua, com sí que ha
passat a l’agricultura, la ra-
maderia o la indústria.

Fa pocs dies, Samuel Reyes,
director de l’Agència Catalana
de l’Aigua, afirmava en una en-
trevista a Els matins de TV3
que no disposaven de dades
del consum real d’aigua dels
milions de turistes que arriben
a Catalunya cada any. Un des-
coneixement que no va privar
el Govern de la Generalitat de
modificar el Pla Especial de Se-
quera a l’abril per permetre
que les piscines d’hotels es
poguessin omplir a l’estiu. De
la mateixa manera, a un pas de
l’emergència per sequera, la
Conselleria d’Acció Climàtica
ha donat llum verda a la ge-
neració de neu artificial a les
estacions d’esquí del Pirineu i
a mantenir el reg en camps de
golf. Tot plegat és un bon reflex
de com el Govern de la Gene-
ralitat ha maniobrat des de
l’estiu per protegir, fos com fos,
el sector turístic de les restric-
cions per sequera.

Ara, el president Pere Ara-
gonès té un problema damunt

la taula d’unes dimensions di-
fícils d’imaginar. La sequera
prolongada comença a ser un
globus a punt d’esclatar amb
repercussions polítiques to-
talment desconegudes. Convé
recordar que, a la sequera del
2008, el poc crèdit electoral
que encara retenia el segon tri-
partit de José Montilla es va es-
vair ràpidament, contribuint a
l’arribada d’Artur Mas al Palau
de la Generalitat. I la història
es podria tornar a repetir, ara
amb els socialistes.

Sense un full de ruta clar
per afrontar la sequera, Es-
querra té mala peça al teler.
David Mascort ja ha descartat
una nova cimera de l’aigua en
un moviment de contenció
pensant en el desgast electo-
ral que pot suposar un nou
fracàs. En qualsevol cas, al
carrer Calàbria saben que, si
no plou suficient els mesos vi-
nents, serà necessari reduir
consums d’aigua, especial-
ment dels grans consumidors.
Això significa confrontar amb
part del sector turístic i eco-
nòmic del país que han in-
tentat seduir durant tota la le-
gislatura. Una contradicció
que es planteja insalvable amb
unes eleccions autonòmiques
a la cantonada i que és un bon
resum del paper erràtic d’Es-
querra en l’emergència per
sequera que vivim.

El turisme no consumeix aigua
per Marc Cerdà

A les xarxes

@julia_otero: Tristeza infinita. #ItziarCas-
tro era guerrera, amorosa, inteligente,
siempre al lado de las causas justas.  Buen
viaje, amiga.

@torrents_d: Primer va ser una sobrerepre-
sentació d'alumnat nouvingut. Ahir que PISA
no reflecteix mesures que s’estan aplicant.
Avui la culpa és dels docents. Què serà demà?

#Suspens

@toni_cusco: Les Madres de Plaza de Mayo
s'alcen contra les mentides de Milei: "El pre-
sident electe i la seva vicepresidenta tenen
un discurs negacionista de la dictadura".

#MileiPresident #DescansiEnPau

Els semàfors

El projecte de transformació de
l’N-150 en una avinguda més

verda, liderat per l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), ha despertat l’interès
d’Europa, i diversos països 

el prendran com un exemple
d’integració urbana a seguir.

pàgina 3AMB

La jove estudiant cerdanyolenca
Ainhoa Castaño ha guanyat un
dels premis DonaTIC que atorga
la Generalitat, en reconeixement
del talent i lideratge femení 
en el món de la tecnologia. 

En concret, s’ha endut el guardó
Estudiant TIC Universitària.

pàgina 6Ainhoa Castaño

L’Ajuntament de Barberà 
ha impulsat la nova regidoria de
Memòria Històrica i Democràtica
amb l’objectiu de recuperar 
i recordar el passat de la ciutat 
i dels seus veïns, per després
transmetre’l a la ciutadania a
través de diferents projectes.

pàgina 10Aj. de Barberà
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Una cerdanyolenca, referent
femení i juvenil de les TIC

TECNOLOGIA4Cada any, els pre-
mis DonaTIC que atorga la Ge-
neralitat reconeixen diverses do-
nes catalanes que destaquen pel
seu talent i lideratge en l’àmbit tec-
nològic. Una de les premiades
d’enguany ha estat la jove cerda-
nyolenca Ainhoa Castaño, que
s’ha endut el guardó de la catego-
ria Estudiant TIC Universitària. 

Castaño és estudiant de doble
grau d’Enginyeria Informàtica i
Enginyeria Electrònica de Tele-
comunicacions, treballa a Big
Data Care Research i col·labora
amb l’associació Telecos.cat. “Per
a mi, guanyar aquest premi és un

gran honor”, deia en recollir el gu-
ardó. “Espero que serveixi per
visibilitzar el paper que té la per-
sona autista a les TIC i arreu”, afe-
gia la jove, que pateix aquest tras-
torn. En aquest sentit, destacava
que l’autisme fa que els que el pa-
teixen s’obsessionin per un tema
“fins a l’esgotament”, que en el seu
cas han estat els estudis. “Són la
meva passió”, deia. 

Per la seva banda, la Genera-
litat destacava que “ha estat es-
collida com a guanyadora pel seu
treball centrat a donar referents fe-
menins i fer que la comunitat
TIC sigui més igualitària”.

CONDOL4L’escultora Elisa Ari-
many moria el 29 de novembre,
després de lluitar contra l’Alz-
heimer. La cerdanyolenca és con-
siderada l’artista contemporà-
nia més destacada de la ciutat i la
que ha tingut més projecció in-
ternacional. Per això, centenars
de veïns i personalitats l’aco-
miadaven el passat 1 de desem-
bre a l’església de Sant Martí, en
el seu funeral.

“L’Elisa ens ha deixat, però la
seva obra artística perdurarà
com a testimoni del seu talent i
sensibilitat”, deia l’exalcalde i di-
putat al Parlament Toni Morral.
També lamentaven la seva pèr-
dua altres polítics de la ciutat com
el republicà Albert Turón i artis-
tes que van col·laborar amb ella. 

Pel que fa a les creacions
més importants d’Arimany, a
la ciutat destaca el monument de
la plaça d’Europa, al Parc Tec-
nològic, que s’ha convertit en un
dels símbols de Cerdanyola. A
més, també destaca l’obra que va
fer en homenatge als deportats
de Cerdanyola als camps d’ex-

termini nazis, ubicada a la pla-
ça de la Pau, els murals ceràmics
de l’Ajuntament i els del pavelló
de can Xarau. Mentrestant, pel
que fa a la seva obra internacio-
nal, destaquen les exposicions
que va fer a França, Holanda,
l’Argentina o els Estats Units i les
obres que té instal·lades a ciutats
com Miami, Atlanta o Nova
York, i arreu de l’Estat. 

Davant la reconeguda trajec-
tòria d’Arimany, cal recordar que
Cerdanyola li ha fet diversos ho-
menatges en els últims anys. El
darrer va ser el 2021, quan es pre-
sentava el catàleg de la seva obra.
“És una de les nostres veïnes
il·lustres, i el nostre paisatge, fí-
sic i emocional, no es pot enten-
dre sense la seva petjada”, deia
aleshores l’alcalde, Carlos Cordón.

Elisa Arimany en una imatge d’arxiu. Foto: Arxiu

Mor l’artista contemporània
més rellevant de Cerdanyola

A l’esquerra, Ainhoa Castaño. Foto: Generalitat

Medi Ambient | Celebren la primera Fira del Sòl
Totes les entitats contràries al desenvolupament del Centre Direccional

celebraven el passat 3 de desembre la primera Fira del Sòl, amb l’objectiu de
posar en valor la terra i de conscienciar sobre la importància de preservar-la.
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Un home abusa sexualment 
i grava dos nens de la família

SUCCESSOS4La Guàrdia Civil
detenia el mes passat a Barberà
un home de 52 anys acusat d’a-
gredir sexualment dos infants de
la família des que tenien un any
i fins que en van fer sis. El cos es-
panyol el va identificar i va regis-
trar el seu domicili, on va trobar
les gravacions de l’home agredint
sexualment els dos infants, que
distribuïa a xarxes socials i canals
d’intercanvi d’arxius. 

A banda d’aquests vídeos,
l’home tenia una gran quantitat
d’arxius pedòfils d’especial gra-
vetat, segons destaca la Guàrdia
Civil. Per això, no es descarta l’a-
parició de noves víctimes.

L’arrestat està acusat d’a-
gressió sexual a menors de 16
anys, tinença, producció i distri-
bució de pornografia infantil. El
jutge en va decretar l’ingrés pre-
ventiu a presó.

En marxa les obres 
de construcció del nou pont

URBANISME4El projecte del
pont que unirà el nucli urbà de
Barberà amb el Sector Empre-
sarial Baricentro és més a prop
de ser una realitat, perquè a
principis d’aquest mes de de-
sembre han començat les obres
de construcció, que s’allargaran
11 mesos. Segons detallen des de
l’Ajuntament, es tracta d’una
infraestructura “molt impor-
tant”, ja que actualment els que
volen anar a peu des de la ciutat

fins a Baricentro han de passar
pel voral de la nacional.

En aquest sentit, cal recordar
que aquesta passera serà per a
vianants i bicicletes i que per-
metrà superar “la situació de
perillositat”, cosa que “des de fa
molts anys està sent reclamada
pels  ciutadans”, asseguren des
del consistori.  El nou passatge
tindrà una longitud de 570 me-
tres i passarà per sobre de l’AP-
7, la B-30 i les vies de l’R8.

HISTÒRIA4La Guerra Civil i la
dictadura franquista van deixar
empremta a Barberà. Com a
molts altres llocs, diversos veïns
van morir lluitant contra el bàn-
dol nacional i molts altres van ser
víctimes de la posterior repres-
sió, van haver de marxar a l’exi-
li o fins i tot van desaparèixer i
des de llavors no se n’ha sabut
res més. Tret de les seves famí-
lies, durant molts anys ningú els
ha recordat i, per tant, la majo-
ria d’aquestes històries han anat
caient en l’oblit.

Ara, però, l’Ajuntament s’ha
marcat l’objectiu de recordar
tot el que va passar. Per això ha
creat la nova regidoria de Me-
mòria Històrica i Democràtica,
que es presentava a la ciutadania
el 23 de novembre. “Aquest pas
farà realitat el nostre compromís
de recuperar la memòria histò-
rica de la nostra ciutat”, deia l’al-
calde, Xavier Garcés, que desta-
cava la intenció municipal de tre-
ballar “per no oblidar les perso-
nes que van patir les violències
de la guerra i perquè mai més es

puguin tornar a produir uns fets
com aquells”.

Aquesta nova regidoria serà
dirigida per la segona tinent
d’alcalde, Mònica Sempere, que
també parlava de la necessitat de
recordar el passat per “no caure
en les mateixes errades” i per
“exigir justícia per a les víctimes”.
En aquest sentit, agafava el com-
promís de transmetre la me-
mòria històrica local de dife-
rents maneres i a través de pro-

postes diverses en les quals tot
just ara comencen a treballar.

D’altra banda, cal destacar
que a l’acte també va ser-hi el di-
rector general de Memòria De-
mocràtica de la Generalitat, Al-
fons Aragoneses, que parlava
de la tasca del Govern feta en
aquest sentit al llarg dels darrers
anys. Tot plegat va cloure amb la
inauguració d’una exposició del
Memorial Democràtic sobre la
Guerra Civil i el Franquisme.

Acte de presentació de la nova regidoria. Foto: Ajuntament

Barberà treballa per recuperar
la memòria històrica local

Nadal | Una seixantena d’actes per Nadal
Barberà celebrarà Nadal amb una seixantena d’activitats que donaven el
tret de sortida l’1 de desembre, amb l’encesa de llums. Com sempre, no hi
faltaran els actes familiars i els tallers infantils, ni els mercats nadalencs.
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Creix el pressupost municipal
per fer realitat la residència

ECONOMIA4Ripollet ja ha apro-
vat el pressupost municipal per a
l’exercici 2024, que supera els 61
milions d’euros. En comparació
amb el pressupost d’enguany, la
xifra creix 7 milions, és a dir, un
13%, amb l’objectiu de poder  “mi-
llorar equipaments, l’espai pú-
blic i sobretot fer realitat un pro-
jecte històric com és la construc-
ció de la residència i el centre de
dia per a la gent gran”, detallava
l’alcalde, Luis Tirado, durant el ple
del 30 de novembre. 

Precisament, aquesta serà la
inversió més gran de l’any que ve,

seguida de la renovació de l’en-
llumenat, de les millores a la via
pública i del projecte de moder-
nització dels polígons. “Són uns
pressupostos realistes i no hi ha
cap despesa ni inversió que no pu-
guem afrontar”, deia  la regidora
d’Economia, Eva Herrera.

Per la seva banda, però, De-
cidim criticava al ple que el nou
pressupost “abandona projectes
necessaris de ciutat” com la cons-
trucció del nou pavelló d’esports
i de la nova biblioteca al barri de
Can Mas. Per això es van abste-
nir en la votació.

SUCCESSOS4Una opositora als
Mossos d’Esquadra està en pre-
só provisional sense fiança des-
prés d’haver estat detinguda el 14
de juliol, acusada d’assassinar el
seu company de pis, de 46 anys,
a Ripollet. El cas l’avançava el 23
de novembre El País, que tam-
bé especificava que l’acusada
havia mantingut una relació
amb la víctima fins pocs dies
abans dels fets.

El crim va tenir lloc el 7 d’a-
bril al mateix pis, situat al carrer
Maragall, on feia quatre mesos
que vivien junts. La mateixa
acusada va ser qui va trucar a
emergències després dels fets.
Un cop va arribar la policia, els
va explicar que la víctima va
baixar a l’estanc mentre ella es
dutxava i que en sortir de la dut-
xa, se’l va trobar mort amb feri-
des d’arma blanca i ple de blaus.

En un primer moment, la in-
vestigació va estudiar la possi-
bilitat que es tractés d’un suïci-
di. A poc a poc, però, van anar
apareixent proves que indicaven
que la mort va ser violenta. En

aquest sentit, els Mossos van tar-
dar tres mesos a reunir totes les
proves necessàries per demos-
trar la implicació de l’acusada,
que té un historial de maltrac-
taments a parelles anteriors. 

Per la seva banda, l’aspirant
a Mosso ha negat en tot moment
els fets, al·legant que es va trac-
tar d’un suïcidi. Amb tot, els

agents asseguren que les decla-
racions que els va fer són “con-
tradictòries”.

Actualment, està portant el
cas el Jutjat de Cerdanyola i els
Mossos encara continuen in-
vestigant la dona, ja que consi-
deren que podria haver comès
altres delictes de maltracta-
ments, segons avança El País.

Els Mossos continuen investigant el cas. Foto: Albert Segura/ACN

Una aspirant a Mosso, acusada
de matar el seu company de pis

Moment de la presentació del pressupost. Foto: Ajuntament

Nadal | Noves propostes nadalenques
Ripollet està vivint un Nadal ple d’actes inclosos en la nova campanya
municipal. Entre les novetats destaca la primera Fira de Santa Llúcia,

activitats gastronòmiques o la celebració dels 800 anys del primer pessebre.  
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"El món s'atura quan comences a
veure-li el cap, els braços... I quan,
finalment, l'agafes, sents una emo-
ció indescriptible i et canvien les
prioritats per sempre. Quan ets
pare, no t'importa dormir només
dues hores ni aixecar-te els cops
que calgui a la nit. És una etapa
meravellosa i ni la Isabel ni jo vo-
lem que el petitó creixi...", com-
parteix el base Àlex López (Bar-
celona, 1986), a qui les últimes set-
manes li han passat volant. El 21
d'abril, a les 17.05 hores i a la Clí-
nica Corachan, va néixer el seu fill
Marc López Rodríguez, i just un
mes després, el 21 de maig, l'en-
trevistat es va retirar com a juga-
dor i a l'entitat del seu cor, el CB
Santa Coloma, al Pavelló Juan del
Moral i contra l'AE Minguella.

López tenia clar que era el
moment ideal per penjar les botes,
per la paternitat i perquè no volia
arrossegar-se per la pista ni per-
judicar a l'equip. "Malgrat els pro-
blemes de genoll que he patit
aquest curs, m'he cuidat i he pogut
acabar a un molt bon nivell. He es-
coltat el meu cos i he mirat per mi
perquè potser podia haver forçat
dues o tres temporades més, però...
Quin seria el preu?", es pregunta.

Fa temps que el colomenc
s'havia plantejat la retirada. "Si
parles amb els meus companys,
et diran que cada curs els deia que
me n'anava a final de temporada",
confessa, entre riures. El cop que
hi va estar més a prop va ser des-
prés del seu últim curs a la UE
Barberà (2012-2013). Se sentia

"desubicat" en un grup molt jove
que es prenia el com i el què de la
competició d'una altra manera.
Un sentiment que no li va impe-
dir ser el jugador més valorat del
seu grup de Copa Catalunya.

UN ENTRENAMENT MÀGIC
Si no va deixar el bàsquet com
tenia previst, va ser per la pro-
posta del seu amic Toni Suárez,
en aquell moment entrenador
del primer equip del CB Santa
Coloma, que competiria a Se-
gona Catalana: "Àlex, per què no
vens un dia a entrenar-te amb
l'equip? Així veus què et sembla
i no deixes el bàsquet". López
s'ho va passar tan bé que en una
setmana ja estava al grup. Al-
berto Torres, que en aquell mo-
ment era jugador, també va ser
clau en la seva decisió. 

"Sempre hem estat una pinya
i l'objectiu mai ha estat pujar a Lli-
ga EBA, però ens ha faltat una
mica més d'ambició els anys que
ho teníem molt bé per classificar-
nos per a la fase d'ascens", reconeix
López, a qui la mort del seu cunyat,
Ramon Rodríguez, el va "fer ma-
durar molt" i valorar encara més
les persones, els moments i el
bàsquet. Gaudir més de la seva pa-
rella i ara mare del seu fill Marc,
Isabel Rodíguez, a qui va conèixer
al CE Montigalà, on ella era la di-
rectora tècnica i ell es va entrenar
com a primer entrenador.

Fins aleshores havia estat
sempre ajudant d'Albert Torres,
el seu últim tècnic i amb qui re-
petirà rol el curs pròxim, ja al
primer equip del CB Coloma,
perquè vol mantenir el vincle
amb el seu estimat bàsquet.
López dirigeix ara el sots 25 del

club, "un equip espectacular
de pencaires".

De petit, però, l'entrevistat
era futboler, i jugava de defensa
al Col·legi Maristes Sants-Les
Corts. Va descobrir el bàsquet
quan l'entrenador de l'equip de
Carlos Huerta, un amic de la in-
fància, li va preguntar si s'animava
a jugar un moment perquè els fal-
tava un jugador. Aquell cap de set-

mana també participaria en la
diada de l'escola pel mateix mo-
tiu. Poc després, ja estava com-
paginant els entrenaments i els
partits amb l'AEC Collblanc, on
coincidiria amb "una molt bona
generació", i les antigues lligues
internes de futbol del Barça. Quan
el conjunt blaugrana el va voler fit-
xar, López va haver de triar d'es-
port: va guanyar el de la cistella.

Al Club Joventut Badalona, on
competiria des de cadet B fins a jú-
nior, va començar a veure pave-
llons "plens". "Ens feien enviar-los
les notes perquè miraven molt que
rendíssim als estudis. Si la Penya
és una de les millors pedreres, ho
és perquè els i les professionals s'hi
deixen l'ànima i et cuiden molt bé,
i també perquè et fan persona", en-
raona. El colomenc va estar a
punt de marxar al CB Prat, que ha-
via iniciat la seva vinculació amb
la Penya. Com va veure que hi co-
incidiria amb dos bases molt bons,
va pensar que tindria pocs minuts
i va acabar marxant al CB Iguala-
da de Jordi Martí, que ja l'havia di-
rigit a l'AEC Collblanc.

Amb 18 anys va aterrar en un
vestidor sènior. "Venia de jugar
molt a Badalona i vaig comprovar
que hi havia jugadors que podien
donar molt més que jo, per ma-
duresa, per prendre millors deci-
sions, per tot...", confessa López,
que després de dos anys a Lliga
EBA va sentir que el millor era bai-
xar un esglaó i jugar a Copa Cata-
lana amb el CB Santa Coloma. Va
ser la seva primera etapa al club. 

El base va tornar a Lliga EBA
de la mà d'un CB Mollet que aca-
bava de pujar i havia mantingut
quasi tota la plantilla. Van tenir
"mala sort" perdent partits "per un
o dos punts", sobretot al principi
de curs, i van salvar la categoria
amb un vestidor "fantàstic". Mal-
grat que la seva intenció era que-
dar-se, la proposta de la UE Bar-
berà, on coincidiria amb el seu
amic Àlex Arenas, ho va canviar
tot. "Vam pujar dos cops a Lliga
EBA. Va ser una època especial",
conclou López, que afronta una
nova etapa com a pare i al bàsquet.

Toni Delgado
CERDANYOLA

La nova etapad’Àlex López
» L’exjugador de la UE Barberà ha estat pare, s’ha retirat i és segon entrenador al CB Santa Coloma

» “Quan ets pare, no t’importa dormir només dues hores ni aixecar-te els cops que calgui a la nit”, diu

Àlex López, Marc López i Isabel Rodríguez. Foto: I. Rodríguez

Bàsquet | El CBF Cerdanyola rep el CB Roser 
El conjunt d’Albert Roig rebrà el pròxim dissabte 13 de gener a les 17.45 hores el CB Roser, 
en partit corresponent a la 13a jornada de la Super Copa femenina. Serà l’últim partit de la
primera volta de la nova competició. L’equip està protagonitzant una temporada irregular.
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El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.

Fo
to

: B
os

c 
de

ls
 S

om
ni

s

Viuen línia

Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb
qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  

Els investigadors del centre han descobert que les persones
joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 

Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the
American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  
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